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مهدی كرباس�يان درب�اره اینکه چ�را »معدن« 
هميش�ه در حاش�يه بوده، معتقد اس�ت نفت و 
سياس�ت مع�دن را به حاش�يه برده اس�ت. وی 
اعتق�اد دارد، وزارت مع�ادن حتی ب�رای مدت 
كوتاه�ی بای�د احي�ا ش�ود ت�ا 4ه�زار ميليارد 
دلاری ك�ه در مع�ادن دف�ن ش�ده، احيا ش�ود. 
ایران به تنهایی حدود 7 درصد ذخایر معدنی جهان را 
در اختیار دارد و با برخورداری از 68 نوع ماده معدنی 
و شناس��ایی حدود 60 میلیارد تن ذخیره معدنی از 
نظر تنوع در بین کش��ورهای جهان در جایگاه دهم 
است، اما فرآورده های معدنی تنها 0/6 درصد از تولید 
ناخالص داخلی را تشکیل می دهد. این در حالی است 
که ارزش ذخایر معدنی شناس��ایی شده کشورمان 

افزون بر 770 میلیارد دلار برآورد شده است.
کارشناس��ان می گویند: در صورت سرمایه گذاری 
مناس��ب، معدن می تواند جای نفت را هم بگیرد، 
ولی حدود 4 هزار معدن در کشور تعطیل است و 
فضای سرمایه گذاری در این حوزه تیره و تار نمایش 
داده می ش��ود. همچنین گزارش های مس��تندی 
وجود دارد که معادن در ایران به یک حیاط خلوت 
تبدیل شده و بر همین اساس به موضوع جذابیت 
سرمایه گذاری در معادن ایران خیلی در رسانه ها 
هم پرداخته نمی ش��ود. مهدی کرباسیان، رئیس 
سابق سازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع 
معدنی ایران در گفت وگو با تسنیم در خصوص عدم 
توسعه بخش معدن می گوید: ذخایر معدنی بسیار 
بالا و البته انرژی ارزان قیمتی داریم، اما گویا معدن 
و توسعه آن در اولویت برنامه های وزارت صمت و 
دولت نیست و بیشتر کارها درگیر معاش مردم شده 
است. در حالی که می توان با توسعه بخش معدن 
ضمن درآمدزایی بالا، بخشی از مشکلات اقتصادی 

و معیشتی مردم را هم برطرف کرد. 
به اعتقاد کرباسیان اقتصاد ما سیاست زده و وابسته به 
درآمدهای نفتی شده، به نحوی که دیگر توجهی به 
سایر پتانسیل ها در کشور نمی شود، حتی برآوردی 
از ذخایر شناسایی شده که مورد اکتشاف قرار گرفته 
اس��ت، هم نداریم. وی می گوید: به هر صورت باید 
بپذیریم کار اکتشافی ژئوفیزیک هوایی و شناسایی 

ج��زو وظایف بخ��ش خصوصی نیس��ت، بلکه جزو  
وظایف دولت و سازمان زمین شناسی است، به نحوی 
که بعد از طی این مرحله دولت باید شروع به واگذاری 
پهنه ها و محدوده ها کند که این موضوع امروز جزو 
اولویت ها نیست. کرباسیان تأکید می کند: من شخصاً 
اعتقاد دارم در مقطع فعلی نه برای بلندمدت، بلکه 
برای یک زمان محدود مثلًا مجلس برای 10 س��ال 
تصویب کند، وزارت معادن و فلزات احیا ش��ود تا به 
حوزه معادن و فلزات توجه ویژه ای صورت گیرد. در 
حال حاضر حدود 4 هزار میلیارد دلار در معادن دفن 
شده اند که نیاز به احیا دارند تا معدن بتواند جایگزین 

نفت در اقتصاد ایران شود. 
   سایه سياست نفتی بر اقتصاد كشور 

و بی مهری به حوزه معدن 
کرباسیان می گوید: سایه نفت و درآمد حاصل از آن 
عامل اصلی این موضوع اس��ت. البته این مشکل از 
دهه ۳0 همزمان با ورود نف��ت به درآمدهای دولت 
آغاز ش��ده و تاکنون نیز ادامه داش��ته اس��ت. باید 
بپذیریم که س��رمایه گذاری در معدن ریسک دارد 
و به دلیل بلندمدت بودن باید رغب��ت زیادی برای 
سرمایه گذاران این بخش از سوی دولت اتخاذ شود. 

وقتی سرمایه گذاری در معدن انجام می شود ممکن 
است حتی در زمان اکتش��اف و استخراج اطلاعاتی 
که از نظر ذخیره عیار مواد معدنی کس��ب شده بود 
با ش��رایط تطبیق پیدا نکند، چراک��ه بالاخره ما از 
نظر تکنولوژی مش��کل داریم. دوم اینکه دولت در 
این زمینه س��رمایه گذاری کافی نکرده است. مثلًا 
ظرف این سال ها به س��ازمان زمین شناسی بودجه 
خوبی داده نشده و همین امر موجب شده بودجه این 
سازمان صرف هزینه های جاری شود، در صورتی که 

برای توسعه باید به سمت اکتشاف برود.
وی ادامه مي دهد: در دوره کوتاه برجام شرکت های 
معتب��ر بین المللی مانن��د ش��رکت های کانادایی و 
استرالیایی به ایران آمدند و به ما برای اکتشاف کمک 
کردند، ولی مدت آن خیلی کوتاه بود و نتوانستیم در 
این دوره کوتاه تکنولوژی وارد کشور کنیم. البته توجه 
داشته باشید ما همان زمان هم در تحریم بودیم و آنها 

به صورت کامل تعهدات خود را انجام نمی دانند.
  ارزش افزوده بالای مواد معدنی 

و درآمدهایی كه از آن غفلت شده است 
در س��ال 1۳97 و 1۳98،  حدود 9 ت��ا 10 میلیارد 
دلار صادرات محصولات معدنی اعم از مس، فولاد، 

روی و حتی مواد معدنی صورت گرفت که این عدد 
بزرگی است، به عبارتی از 45 میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتی، 20 تا 2۳ درصد آن مربوط به محصولات 
معدنی بود که بعضی از این اقلام ارزش افزوده چند 
برابري داشتند. به عنوان نمونه حدود 60 تا 65 دلار 
قیمت بین المللی سنگ آهن است. در این حالت 60، 
65 دلار در چرخه اول آهن اسفنجی و به ترتیب در 
بخش کنسانتره، گُندله، آهن اسفنجی، شمش فولاد 
و در کارخانه ورق وارد شده و ارزش افزوده بالایی را به 
وجود آورده است. وقتی قیمت فولاد 450 دلار، 500 
و 600 دلار می شود، زمانی که به مرحله ورق می رسد 
از 400، 450 دلار به 800، 900 دلار می رس��د. اما 
باید پرسید این میزان ارزش افزوده به چه دلیل ایجاد 
می شود که باید گفت ما گاز و زغال سنگ ارزان داریم 
و چون مواد معدنی هم از خودمان است، می توانیم با 
توسعه این بخش به منافع بسیار بالایی برای کشور 

دست پیدا کنیم. 
  پيش�نهادات معدنی كه در مجلس و دولت 

مسکوت ماند
کرباسیان می گوید: ما پیشنهاد دادیم چون ریسک 
معدن بالاس��ت و بخش خصوصی ممکن است در 
یک پروژه معدنی سرمایه گذاری کند، اما به مسائل 
زیست محیطی یا مس��ائل اجتماعی برخورد کند، 
نیازمند بودجه اس��ت.  به همین منظور ۳ میلیارد 
دلار به سازمان توسعه و نوس��ازی معادن، ایمیدرو 
وام بدهید تا بعد از پنج س��ال با نرخ بهره مناس��ب 
آن را بازپرداخت کند. این ۳ میلی��ارد دلار موجب 
می شود ما بتوانیم واحدهای تولیدی یا کار اکتشافی 
را با ش��رکت های معتبر خارجی انجام دهیم. دلیل 
ما هم این بود که بتوانیم تکنولوژی را وارد کش��ور 
کنیم، حتی با یکی از شرکت های معتبر ایتالیایی این 
موضوع را نهایی کردیم که کارخانه فولاد پیشرفته ای 
در چابهار زده شود. البته شرکت آن را هم تأسیس و 
آماده کردیم. قرارداد به صورت 40 � 60 بود و شریک 
خارجی اعلام کرد ما بای��د حداقل 50 میلیون دلار 
بگذاریم، اما وقت��ی دیدیم 50 میلی��ون تومان هم 
نمی توانیم سرمایه گذاري کنیم و دولت و مجلس هم 

همکاری نکردند این موضوع کنسل شد. 
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خبر خوش وزیر راه برای مستأجران

  متقاضیان طرح ملی مسکن 
سال آینده خانه دار می شوند

وزی�ر راه و شهرس�ازی ب�ا تش�ریح چه�ار راه�کار دول�ت 
متقاضي�ان  گف�ت:   مس�کن  مل�ی  ط�رح  موفقي�ت  ب�رای 
می ش�وند. خان�ه دار  آین�ده  س�ال  مس�کن  مل�ی  ط�رح 

به گزارش تس��نیم، محمد اس��لامی درباره برنامه های دولت برای 
حمایت از مستأجران در ش��رایط کرونا اظهار کرد:  مستأجرانی که 
در سامانه طرح ملی مسکن برای دریافت تسهیلات ودیعه مسکن 
ثبت نام کرد  ه اند، به عنوان واجد شرایط شناخته شده اند و مراحل 
تکمیل مدارک را طی می کنند به زودی در مدار دریافت تسهیلات 
ودیعه مسکن قرار می گیرند. وی افزود: متقاضیان طرح ملی مسکن 
واجد ش��رایط نیز طی امسال و سال آینده با تس��هیلات بانکی که 
دریافت می کنند و مش��ارکت در احداث واحدهای مسکونی ملی، 

صاحبخانه می شوند.
وی با تأکید بر اینکه تولید مس��کن جریان مستمری است و ادامه 
خواهد یافت، در خصوص تأثیر اجرای طرح مس��کن ملی در بازار 
مس��کن توضیح داد: بخش مس��کن متأثر از التهاباتی است که در 
بازارهای موازی مانند بازار ارز و طلا وج��ود دارد و همواره این دو 
بازار موازی، تأثیر قابل توجهی بر بازار مسکن داشته و التهاب آفرین 

بوده اند.
وزیر راه و شهرس��ازی با بیان اینکه طرح ملی مس��کن همه اقشار 
دست اندرکار و مردم را بسیج کرده است تا متقاضیان واقعی مسکن 
صاحب خانه ش��وند، تصریح کرد: در طرح مذک��ور مهم ترین ابزار، 
زمین است که در این خصوص زمین های مرغوب فراهم شده است. 
همچنین در خصوص تأمین مالی نیز که دومین ابزار برای موفقیت 
طرح اقدام ملی مسکن بود، مجموعه اقداماتی انجام شده که حمایت 

از سازنده و همچنین متقاضیان را توأمان دیده است.
اس��لامی یادآور ش��د: س��ازندگانی که در طرح اقدام ملی مسکن 
مشارکت دارند با زمینی که دولت در اختیار آنها قرار می دهد و 20 
درصد آورده خود اقدام به ساخت و ساز می کنند و 80 درصد دیگر 
را بانک به سازنده تس��هیلات می دهد تا واحد مسکونی را احداث 
کند. بنابراین جریان مولدس��ازی منابع کمک می کند که مجتمع 

احداث شود.
به گفته وی، خریداران دارنده حس��اب صندوق پس انداز مس��کن 
یکم و دیگر متقاضیان��ی که از طریق خرید اوراق از بانک مس��کن 
تسهیلات دریافت کرده اند در این طرح مش��ارکت خواهند کرد و 
تسهیلات خریداران به س��ازندگان انتقال داده می شود. خریداران 
مکلف هستند در بازه زمانی 12 س��اله اقدام به بازپرداخت اقساط 

خود کنند.
اسلامی تصریح کرد: تمام ظرفیت های کشور برای اجرای طرح ملی 
مسکن و تبدیل آن به جریان پایدار تولید مسکن در کشور به خدمت 
گرفته شده اس��ت. در همین راس��تا، تفاهمنامه های گوناگونی با 
سازمان ها و ارگان های مختلف و همچنین افراد و سازندگان منعقد 

شده است تا ساخت و ساز در کشور رونق بگیرد.
وی ادام��ه داد:  از آنجایی که زمین ها در مناطق دارای زیرس��اخت 
احداث می ش��ود، س��ازنده این اطمینان را دارد که ب��رای فروش 
واحدهای مسکونی که احداث می کند، متضرر نخواهد شد و تمامی 
واحدها متقاضی دارند و واحدهای مس��کونی با آورده و مشارکت 

متقاضیان توسط سازندگان تکمیل و تحویل می شود.
........................................................................................................................

 کاهش ۱۵۶۶ میلیارد تومانی 
درآمد شرکت فرودگاه ها

مدیرعام�ل ش�ركت فرودگاه ه�ا و ناوب�ری هوای�ی ای�ران 
۶۹ ميلي�ون دلاری )۱5۶۶ ميلي�ارد تومان�ی(  از كاه�ش 
ای�ن ش�ركت ب�ه دلي�ل ش�يوع وی�روس كرون�ا خب�ر داد.

به گزارش تسنیم، سیاوش امیرمکری با اشاره به کاهش 60 درصدی 
عملیات هوانوردی دنیا به دلیل شیوع ویروس کرونا اظهار کرد: بر اساس 
گزارش مراجع بین المللی ش��یوع ویروس کرون��ا کاهش 50درصدی 
تعداد مسافران و کاهش 60 درصدی درآمدهای فرودگاهی را به دنبال 

داشته است .
وی با اش��اره به زیان 6/2 میلیارد دلاری هوانوردی دنیا طی نیمه 
نخس��ت 2020 افزود: س��هم ایران از این زی��ان 69 میلیون دلار 
)1566 میلیارد تومان( اس��ت و با پیش بینی مراجع بین المللی 
امسال شاهد کاهش 50 درصدی درآمد هوانوردی دنیا خواهیم 
بود و تا پایان س��ال 2024 می توان امیدوار بود که به درآمد پایان 

سال 2019 برسیم.
امیرمکري ادامه داد: به عبارت دیگر پنج سال طول می کشد که صنعت 
هوایی دنیا در حوزه عملیات فرودگاهی و مس��ائل مالی به پایان سال 

2019 برسد.
مدیرعامل ش��رکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ای��ران گفت:  اتحادیه 
بین المللی فرودگاه ها )ACI( تجربه س��فر سلامت از طریق مسافرت 
با کمترین تماس یا بدون تماس را برای جلب اعتماد مس��افران شعار 

خود کرده است. 
در کشور ما نیز خوشبختانه با وجود فشارهای مسئولان و نمایندگان 
استانی و کاهش پرواز و مسافر هیچ فرودگاهی غیرعملیاتی و تعطیل 
نشد. مسئولان کشور تشخیص دادند که مسافرت های هوایی یکی از 
مسیرهای امن برای جابه جایی در زمان شیوع ویروس کروناست و ما 

نیز این اصل را در دستور کار قرار دادیم.
........................................................................................................................

 خلأ سرمایه گذاری بزرگ 
در کشور

مع�اون ط�رح و برنام�ه وزارت صنع�ت، مع�دن و تج�ارت 
ب�ا بي�ان اینک�ه صنای�ع ب�زرگ می توانن�د مح�رک صنای�ع 
كوچ�ک باش�ند، گف�ت: در كش�ور خ�أ س�رمایه های ب�زرگ 
داری�م. بای�د ب�ه دنب�ال ش�کل گيری س�رمایه گذاری های 
واحدهای�ي ب�ا س�رمایه بي�ش از ی�ک ميلي�ارد دلاری باش�يم.

سعید زرندی در جلسه با تعدادی از فعالان بزرگ صنایع غذایی 
کشور گفت: سرمایه گذاری های بزرگ برای کشور باید شکل 
بگیرد و در این راستا صاحبان برند برای این موضوع پیش قدم 
شوند. باید به دنبال شکل گیری سرمایه گذاری های واحدهایي 
با سرمایه بیش از یک میلیارد دلاری باشیم. افراد خوشنام و 
خوش سابقه اگر وارد این میدان شوند، می توان سرمایه های 
مردمی را هم به کمک گرفت و این سرمایه گذاری ها را شکل 

داد.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، مع��دن و تجارت افزود: نقدینگی 
بالایی در جامع��ه وجود دارد، ل��ذا باید با بهره گیری از بازار س��رمایه، 
سرمایه گذاری های جدیدي تعریف ش��ود که بخشی از آن را صاحبان 
صنایع بزرگ متقبل شوند و بخشی از آن را از بازار سرمایه و سرمایه های 

مردمی جذب کرد.
زرندی گفت: رونق در ب��ورس وقتی برای تولید مفی��د خواهد بود که 
بتوان آن را در این مسیر قرار داد، در غیر این صورت به صرف افزایش 
شاخص های سهام، اتفاقی برای تولید نخواهد افتاد. خوشبختانه نگاه 
خوبی در مدیران بازار سرمایه نسبت به طرح سرمایه گذاری های جدید 
در تولید با استفاده از ابزارهای نوین مالی وجود دارد و آمادگی خوبی 
از طرف بورس اعلام شده که امیدواریم با تسهیل اقدامات اجرایی، این 

مهم برای کشور اتفاق بیفتد.

اگر چ�ه انتظار بر این ب�ود كه متناس�ب با ورود 
نقدینگ�ي ۱۱0 هزار ميليارد تومان�ي در ب�ازار 
سرمایه طي سال جاري ش�اهد عرضه تدریجي 
س�هام باش�يم تا قيمت ها و ش�اخص هاي بازار 
رون�دي مطمئن و پای�دار را تجربه كنن�د، اما تا 
قب�ل از وع�ده گش�ایش رئيس جمهور ش�اهد 
پمپاژ نقدینگي ب�ه بازار س�رمایه و بعد از وعده 
گش�ایش ش�اهد پمپاژ س�هام به ب�ازار بودیم.

 اصلاحي که بای��د به تدریج در بازار س��رمایه انجام 
مي شد به یکباره طي یک هفته انجام بگیرد تا بازار 
س��رمایه بتواند بعد از حباب گیري روند پایداري را 
تجربه کن��د. در حالي که انتظ��ار مي رفت همزمان 
ب��ا ورود 110 هزار میلیارد تومان نقدینگ��ي به بازار 
سرمایه در س��ال جاري عرضه س��هام نیز به تدریج 
انجام ش��ود تا بازار بدون حباب قیمتي و در تعادل 
به حرکت خ��ود ادامه دهد، متأس��فانه به رغم آنکه 
ارزش کل مب��ادلات بازار بورس در س��ال جاري در 
حدود 1200هزار میلیارد تومان بود، اما عرضه هاي 
چنداني در پنج ماه��ه اخیر انجام نگرف��ت تا اینکه 
بلا فاصله پس از وعده رئیس جمهور مبني بر گشایش 
اقتصادي شاهد افزایش عرضه هایي از ناحیه سهام 
عدالت، فش��ار جهت تس��ویه خریده��اي اعتباري 
مش��تریان ب��ا کارگزاري ها، الزام ش��رکت ها جهت 
افزایش سهام ش��ناور آزاد و همچنین خروج از بازار 
از ت��رس ناهماهنگي ها بین مقام��ات دولتي جهت 
پوشش کسري بودجه با انتش��ار اوراق مالي و نحوه 
عرضه سهام هاي پتروشیمي س��هام عدالتي بودیم 
که به تعبیر برخي از کارشناسان اقتصادي تا قبل از 
وعده گشایش اقتصادي رئیس جمهور شاهد پمپاژ 
نقدینگي به بازار و جهش قیمت ها و ش��اخص هاي 
بازار س��رمایه بودیم و بعد از آن شاهد پمپاژ عرضه 
سهام، از این رو بازار به یکباره در اصلاح آبشاري قرار 
گرفت، به طوري که شاخص کل از محدوده 2میلیون 

واحد به محدوده 1700واحد ارزش روزانه مبادلات از 
محدوده 20 هزار میلیارد تومان نیز به محدوده 5هزار 

میلیارد تومان عقبگرد داشت. 
در حالي که ارزش مبادلات روزانه بورس اوراق بهادار 
تا پیش از وع��ده رئیس جمهور مبني بر گش��ایش 
اقتصادي در محدوده هایي چ��ون 20هزار میلیارد 
تومان قرار داشت بلا فاصله بعد از این وعده، ارزش 
مبادلات روزانه ب��ازار آب رفت، به ط��وري که روز 
گذش��ته ارزش مبادلات ب��ورس در کان��ال 5 هزار 
میلیارد تومان قرار گرفت. با این حال عواملي چون 
عرضه س��هام عدالت، فشار براي تس��ویه اعتبارات 
کارگزاري ه��ا، نوس��ان گیري حقوقي ها، فش��ار به 
شرکت ها جهت رعایت الزام استاندارد سهام شناور 
و همچنین رفتار عجیب برخي از صندوق ها در نقد 
کردن سهام در پرتفوي در یک هفته اخیر فشار قابل 
ملاحظه اي به نقدینگي و نقد شوندگي بازار وارد کرد. 
در این میان حواشي هم که در رابطه با نحوه عرضه 
سهام دولت در پتروشیمي هاي مشمول سهام عدالت 
ایجاد شد در کنار نحوه تأمین مالي کسري بودجه 
دولت در س��ال جاري و الزامات برخي از حقوقي ها 
براي خرید اوراق دولتي موجب ش��د هم نقدینگي 
از بازار س��رمایه خارج ش��ود و هم اینکه متقاضي 
س��رمایه گذاري در بازار س��رمایه به دلیل مشاهده 

ریسک فعلًا در تصمیمش تجدید نظر کند. 
به هر روي باید دانست بازار س��رمایه اگر چه محل 
تجمیع، تجهیز و تزریق منابع به بنگاه هاي و پروژه ها 
س��ت، اما این بازار نی��ز خودش به نقدش��وندگي و 
نقدینگي نیاز دارد. از این رو بي س��لیقگي در ایجاد 
شوک آبشاري عرضه سهام جهت تأمین مالي غافلگیر 
کننده به اعتماد سهامداران به سیاستگذار لطمه وارد 
کرد و ام��روز دولت باید به این مهم پاس��خ دهد که 
نقدینگي مورد نیاز جهت عرضه صندوق دارا دوم را 
از کدام محل مي خواهد تأمین کند، زیرا بازار سرمایه 

خودش با چالش نقدینگي و نقد شوندگي روبه رو است 
و باید دید پول و شبه پولي که در خارج از دایره بازار 
سرمایه است، تمایلي به خرید صندوق دارا دوم آن هم 

با حجم 80 هزار میلیارد تومان دارد یا خیر ؟
   50 شركت بخش خصوصي در بورس عرضه 

خواهند شد
در این بین فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد در این بین در 
حاشیه جلسه هیئت دولت گفت: برنامه دولت براي 
بازار سرمایه در زمینه عرضه هاي اولیه، عرضه هاي 
ش��ناوري، صندوق پروژه و پذیره نویس��ي، شامل 
شرکت هاي دولتي و وابسته به نهادهاي عمومي و 
همچنین شرکت هاي خصوصي مي شود. البته در 
کنار آنها تأمین مالي از طریق فروش اوراق بدهي نیز 

در این برنامه مطرح است. 
دژپس��ند ادامه داد: به عنوان مث��ال در این برنامه، 
عرضه دارا دوم در هفته پایاني مردادماه قرار داشت 
که به دلیل بروز برخي مشکلات، تنها یک هفته به 
تأخیر افتاده است. همچنین واگذاري هفت شرکت 
وابسته به وزارت صمت تا پایان آذرماه از دیگر مفاد 
این برنامه است. در خصوص شرکت هاي غیربورسي 
هم دولت در حال آماده کردن آنها براي ورود به بازار 
بورس است. در مورد عرضه شناوري هم خوشبختانه 
دولت مصوبه طلایي صادر کرده است که با در نظر 
گرفتن تضامین لازم، هر زمان بازار سرمایه، شرایط 
و زمینه مناسب را داشته باشد، ما آن را اجرا خواهیم 
کرد. وي در ادام��ه به برنامه هاي دول��ت در زمینه 
شرکت هاي بخش خصوصي اش��اره کرد و توضیح 
داد: ما با بخش خصوصي وارد بحث ش��ده ایم و در 
جلسه اخیر شوراي گفت وگو برنامه اي براي عرضه 
برخي شرکت هاي خصوصي به صورت صندوق پروژه 
یا مجزا در بازار تا پایان شهریور تدوین شد. پس از آن 
هم حدود 50 شرکت در نیمه دوم سال توسط بخش 

خصوصي در بورس عرضه خواهد شد. 

وزیر اقتصاد تأکید کرد: بنابراین ما در دولت به طور 
منظم و ب��ه صورت هفتگ��ي براي ب��ازار بورس در 
حال اجراي برنامه هاي پیش بیني شده هس��تیم و 
امیدواریم عرصه براي اجراي تمام این برنامه ها فراهم 
باشد؛ چراکه هدف از این تمهیدات قوام و استحکام 

بیشتر بازار سرمایه است. 
دژپسند در بخش دیگري از سخنان خود با مخاطب 
قرار دادن فعالان بازار سرمایه به ویژه افرادي که به 
تازگي وارد این بازار شده اند، گفت: خواهش من این 
است که این افراد، بازار سرمایه را یک امر کوتاه مدت 
نبینند. اقتضاي این بازار وجود نوسان است و باید در 

این بازار، اهداف میان مدت را در نظر داشت. 
وي افزود: همچنی��ن در این بازار نباید تابع هیجان 
شد. سرمایه گذاران در این بازار مالک سهام خودشان 
هستند و حق دارند هرگونه که صلاح دانستند درباره 
آنها تصمیم بگیرند، اما پیش��نهاد مي کنم به جاي 
تصمیم گیري با اتکا به حرف هاي این ش��بکه یا آن 
شبکه، این تصمیمات را بر مبناي تحلیل هاي مالي 

خودشان یا تحلیل هاي مشاورانشان اتخاذ کنند. 
وزیر اقتصاد در ادامه به موضوع سهام عدالت پرداخت و 
گفت: شرکت هاي موجود در سهام عدالت از ارزندگي 
بسیار بالایي برخوردار هس��تند و از دارندگان سهام 
عدالت، خواه��ش دارم با دق��ت درباره س��هام خود 
تصمیم گیري کنند. پیشنهاد مي کنم اگر در زندگي 
دچار اضطرار نشده اند، تنها زماني به فکر فروش این 
س��هام باش��ند که جایگزین بهتري براي آن در نظر 
داشته باش��ند. وي هش��دار داد: فراموش نکنیم که 
ممکن است عده اي در کمین این سهام با ارزش باشند 
و با اعمال فشار در بازار، قیمت سهام را پایین بیاورند تا 
خودشان آنها را خریداري کنند. بنابراین باید با دقت 
زیاد راجع ب��ه تبدیل این س��هام تصمیم گیري کرد. 
دژپس��ند در پایان تأکید کرد: بازار سرمایه هرچه در 
تعادل و استحکام باشد، هم براي دارندگان سهام و هم 
براي اقتصاد کشور بهتر است، اما نباید فراموش کنیم 
که این ب��ازار اقتضائات خاص خ��ود را دارد و فعالیت 
در آن مانند شناگري در دریاس��ت، شناگري در دریا 

تفاوت هاي بسیاري با شنا در استخر دارد. 
   افزایش سهم شناور آزاد شده شركت هاي 

بورسي به حداقل 25درصد
 نمایندگان مجلس شوراي اسلامي تصویب کردند 
که سهم ش��ناور آزاد شده ش��رکت هاي بورسي به 
حداقل 25 درصد افزایش یابد. نمایندگان مجلس 
شوراي اسلامي در جلسه علني روز  چهارشنبه  در 
جریان بررسي لایحه افزایش سرمایه شرکت هاي 
پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار یا فرابورس ایران 
از طریق صرف سهام با سلب حق تقدم مواد دیگري از 
این لایحه را تصویب کردند. بنابر ماده4، در ماده 14۳ 
قانون مالیات هاي مستقیم عبارت »حداقل 20درصد 
سهام شناور آزاد« به عبارت »حداقل 25 درصد سهام 

شناور آزاد« اصلاح شد. 
   مصوبه افزایش سقف سرمایه گذاري

 در صندوق هايETF  ابلاغ شد
در جلس��ه مورخ 26 مرداد 1۳99 هیئ��ت وزیران، 
پیشنهاد وزارت امور اقتصادي و دارایي درخصوص 
افزای��ش س��قف س��رمایه گذاري در صندوق هاي 
س��رمایه گذاري قابل معامله در ب��ورس )ETF( به 
تصویب رس��ید. ب��ه موجب مصوبه مذکور، س��قف 
سرمایه گذاري در صندوق هاي )ETF(، از 20میلیون 

ریال به 50 میلیون ریال افزایش یافت.

محمد مهدی صافی  |   جوان

  گزارش   یک

فولاد ارزان مي شود
سرپرس�ت وزارت صنع�ت، مع�دن و تج�ارت ب�ا اش�اره 
در  كس�ری  هي�چ  گف�ت:   كش�ور  در  كالا  فراوان�ی  ب�ه 
ن�دارد. وج�ود  اس�تراتژیک  كالاه�ای  ذخای�ر  ح�وزه 

جعفر سرقینی، سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت در حاشیه 
جلسه هیئت دولت و در جمع خبرنگاران گفت: یکی از موضوعاتی که 
مردم باید بدانند فراوانی کالاهای اساسی است. طبق بررسی ها، ذخایر 
استراتژیک کالاهای اساسی بسیار خوب است و در خصوص کالاهای 

اساسی هیچ مشکلی نداریم و نخواهیم داشت.
وی با بیان اینکه یکی از موضوعات دیگری که برای مردم ما مهم است 
بحث تهیه ماسک است، افزود: تصمیماتی در این روزها گرفته ایم که 
اثرات آن را دو، س��ه هفته آینده در بازار مشاهده خواهید کرد. ماسک 

فراوان و ارزان خواهد شد.
سرپرست وزارت صمت یکی دیگر از اقدامات انجام شده در روزهای 
گذش��ته در وزارت صمت را بررسی مس��ئله فولاد دانست و گفت: 
قیمت فولاد به صورت ناگهانی و بدون قاع��ده بالا رفته، تصمیمی 
گرفته ایم که ان شاءالله ابلاغ می شود و بر اساس آن تنها واحدهایی 
می توانند صدور فولاد داشته باشند که کف عرضه در داخل را رعایت 
کنند و بر اساس همین مسئله ای که می گویند چراغی که به خانه 
رواست به مسجد حرام است، ما اول می خواهیم نیاز داخل به فولاد 

را تأمین کنیم.
وی ادامه داد: از این رو قیمت فولاد در کشور شکسته خواهد شد، ابتدا 
برای نیاز داخل و س��پس صادرات صورت خواهد گرفت. امسال سال 
جهش تولید است و اگر بنا باش��د فولاد ایران، صنایع دیگر کشورها را 
رونق دهد، این هنر نیست. اول باید صنایع داخل کشور رونق پیدا کند 

و بعد از آن صادرات انجام شود.
س��رقینی تأکید کرد: یک��ی از وظایف اصل��ی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، جهش تولید اس��ت و تک تک همکاران ما در این وزارتخانه به 
این موضوع اعتقاد دارند و محور اصلی فعالیت های ما نیز جهش تولید 
اس��ت. خوش��بختانه اعداد و ارقام هم این موضوع را نشان می دهد و 
مشخص می کند در چهار ماه گذشته عقب نمانده ایم و با وجود فشارها و 

تحریم هایی که به ما تحمیل شده، توانسته ایم رشد کنیم.

 قاچاق موبایل به اسم واردات مسافري
ادامه دارد

در حال�ي كه مهم تری�ن هدف رجيس�تري، جلوگي�ري از قاچاق 
گوشي عنوان شده بود، كارشناسان این حوزه معتقدند سوداگران 
همچن�ان از خأهاي قانون�ي این ط�رح سوءاس�تفاده مي كنند، 
در صورت�ي كه اگ�ر تش�ریفات گمرك�ي كالاي همراه مس�افر و 
س�پس ترخي�ص آن از اماكن گمرك�ي منطب�ق بر قان�ون انجام 
مي ش�د، امکان این سوءاس�تفاده ب�راي متخلفان فراه�م نبود. 
به گزارش ایس��نا، طرح رجیستري یا شناس��نامه دار کردن تجهیزات 
س��یم کارت خور از همان زمان که به عنوان راهي براي مبارزه با قاچاق 
مطرح ش��د، با چالش هایي همراه بود. در اولین تجرب��ه این طرح که 
برمبناي IMEI گوشي ها بود، این کد قابل جعل بود و به همین دلیل 
در جدیدترین اجراي رجیس��تري، تلاش ش��د با ترکیب دو شناس��ه 
گوشي و س��یم کارت به صورت همزمان، از شکس��ت دوباره این طرح 

جلوگیري شود. 
از طرف دیگر، با اجراي رجیس��تري براي تمامي برندهاي گوش��ي، 
اف��رادي که منافعش��ان از طریق قاچاق تأمین مي ش��د، دس��ت به 
کارهاي مختلفي ب��راي دور زدن این طرح زدند. یک��ي از این راه ها، 
واردات چمداني گوش��ي هاي مس��افري بود، زیرا افرادي که به این 
شیوه گوشي هاي خود را وارد مي کردند، از پرداخت 9 درصد مالیات 
بر ارزش افزوده معاف  مي ش��دند و از معافیت هاي گمرکي نیز بهره 
مي بردند. این موضوع باعث شد مسئولان روش دریافت مستقیم کد 
فعال سازي گوش��ي مس��افري پس از پرداخت عوارض و ثبت موفق 
شناسه سریال دستگاه در گمرک جایگزین شود که با اتصال گمرک 
به س��امانه همتا امکان پذیر ش��د. روش دیگري ک��ه واردکنندگان 
غیررسمي و قاچاقچیان گوش��ي براي استفاده از گوشي هاي قاچاق 
انتخاب کردند، استفاده از اطلاعات مس��افران واقعي بود که اگرچه 
خودش��ان اقدام به واردات گوش��ي نکرده اند، اما برخ��ي با گرفتن 
اطلاعات از آنها، اقدام به واردات گوش��ي به اسمشان کردند. اگرچه 
با تصمیم به افزایش تعرفه گمرکي و حذف معافیت 80 دلاري براي 
واردات تلفن همراه مسافري، واردات غیررسمي گوشي تا حد زیادي 
کاهش یافت، اما هنوز هم استفاده از روش هایي که سعي در فروش 

گوشي هاي وارداتي غیررسمي دارند، ادامه دارد. 
  ضرورت اصلاح فرآیند ثبت گوشي مسافري

آن طور که انجمن واردکنندگان موبای��ل، تبلت و لوازم جانبي عنوان 
مي کند، با گذشت بیش از دو سال از اجراي طرح رجیستري که قرار 
بود جلوي واردات قاچاق موبایل را بگیرد، همچنان شاهد سوءاستفاده 
سوداگران از خلأهاي قانوني این طرح هستیم. طي دو سال اخیر صدها 
هزار دس��تگاه موبایل قاچاق که عمدتاً موبایل هایي با ارزش بیشتر از 
۳00 یورو بوده اند، با سوءاستفاده از رویه مس��افري وارد کشور شده 
اس��ت. این اتفاق صدمات جبران ناپذیري را با خ��روج صدها میلیون 
دلار بر بدنه اقتصادي کش��ور وارد کرده و بس��یاري از خریداران این 
دستگاه ها را با مش��کلات عدیده اي از جمله عدم پش��تیباني مواجه 
کرده است. اگرچه رویه »مسافري« طي دو مرحله یکي در خردادماه 
و دومین بار در مهرماه سال 98 اصلاح ش��د و تا حدود زیادي واردات 
از طریق این رویه را از صرفه انداخت، اما همچنان سودهاي کلاني از 
این طریق نصیب سوداگران این عرصه مي شود. حمیدرضا دهقاني نیا 
- مدیرکل نظارت بر سامانه هاي الکترونیکي و هوشمند ستاد مرکزي 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز- در این خصوص مي گوید: نتیجه ثبت تلفن 
همراه مس��افري با فرایند فعلي، سوءاس��تفاده از اطلاعات مسافران 
براي تطهیر کالاي قاچاق اس��ت، بدین صورت ک��ه متخلفان، به هر 
شکل ممکن به اطلاعات مسافران دسترسي پیدا کرده و به نام آنها و 
بعضاً بدون اطلاعش��ان، از طریق درگاه اینترنتي گمرک، تلفن همراه 

ثبت مي کنند. 
وي با اشاره به تفاوت آن چه در قانون در مورد واردات رویه »مسافري« 
آمده با آنچه در حال حاضر اجرا مي ش��ود، گف��ت: چیزي که در رویه 
»مس��افري« مدنظر قانون گذار بوده، بدین ش��رح اس��ت که کالاي 
همراه مسافر در صورت غیرتجاري بودن، باید پس از انجام تشریفات 
گمرکي از جمله پرداخت حقوق ورودي از اماکن گمرکي خارج شود؛ 
اما در حال حاضر مس��افر مي تواند بدون آنکه تلفن همراه خود را در 
اماکن گمرکي به گمرک اظهار و حقوق ورودي آن را پیش از ورود به 
کشور پرداخت کرده باشد، آن را وارد کش��ور کرده و سپس از طریق 
درگاه اینترنتي گمرک نس��بت به پرداخت حقوق ورودي و ثبت آن 

اقدام کند. 
دهقاني نیا معتقد است اگر تش��ریفات گمرکي کالاي همراه مسافر و 
س��پس ترخیص آن از اماکن گمرکي منطبق بر قانون انجام مي ش��د 
امکان این سوءاستفاده براي متخلفان فراهم نبود. این در حالي است 
که سامانه شناسایي و مبارزه با قاچاق، هشدار داده با افرادي که در این 
زمینه تخلف کنند، برخورد مي شود و در صورت ادامه این رفتار، علاوه 
بر قطع گوشي هاي ثبت شده، نس��بت به معرفي متخلفین به مراجع 
امنیتي یا قضایي اقدام خواهد کرد و متخلفین علاوه بر مجازات هاي 
مندرج در قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز طبق قانون جرائم رایانه اي 

نیز تا دو سال حبس در پیش خواهند داشت.


